
13 فرهنگ و هنر

رویدادها
شهاب حسینی در افتتاحیه چهاردهمین 

جشنواره فیلم مقاومت:
نقش شهید بابایی به من زندگی داد

آیین افتتاحیه چهاردهمین دوره جشنواره 
بین المللی فیلم مقاومت با حضور فعالان عرصه 
هنر و سینما در تالار اندیشه حوزه هنری برگزار 
شد. به گزارش روابط عمومی جشنواره، در این 
مراس��م محمد خزاعی، دبیر جش��نواره گفت: 
محفل سینمایی ما که به عطر حضور و انفاس 
قدسیه شهدای انقاب اس��امی، دفاع مقدس، 
مقاومت جهانی دنیای اس��ام و مدافعان حریم 
ش��ریعت و اهل بیت آراسته است شاید از سایر 
محاف��ل پر زرق و برق س��ینمایی چه در داخل 
کش��ور و چه در سایر کشورها متفاوت باشد اما 
سینمای مقاومت عرصه حضور سینه سوختگانی 
اس��ت که فرش قرمز حضورش��ان در جشنواره 
را از س��رخی خ��ون مردان و زن��ان آزاده ای وام 
می گیرند که در تقابل با سیاهی، ظلم و انحراف 
و بی عدالتی، قفل قفس جس��م خاکی شان را با 
صابت اراده شکستند و به ملکوت پر گشودند. 
در ادامه این مراس��م، با پخش کلیپ هایی مجزا 
و اه��دای هدایا از خانواده های ش��هید غضنفر 
رکن آبادی، شهید سعید سیاح طاهری، زنده یاد 
فرید کش��ن فاح و مرحوم فرج الله سلحش��ور 
تقدیر شد. همچنین دکترمحسن رضایی، دبیر 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در آیین افتتاحیه 
جشنواره مقاومت گفت: مقاومت فقط در صحنه 
رزم نیس��ت، مقاومت نیاز به عش��ق و قلم دارد. 
مقاومت نیاز به جوششی دارد که افکار عمومی 
را از تردی��د پاک کند. هیچ اب��زاری مانند هنر، 
تاثیرگذار نخواهد بود. در ادامه مراسم برگزیدگان 
بخش های مختلف جشنواره چهاردهم معرفی 
ش��دند که در بخش جایزه ویژه مرحوم فرج الله 
سلحشور جایزه ویژه بهترین بازیگری به شهاب 
حس��ینی برای بازی در سریال »ش��وق پرواز« 
تعلق گرفت که وی پس از دریافت جایزه خود با 
خواندن آیه ای از قرآن درباره روزی گرفتن شهدا 
نزد پروردگار گفت: خوشحالم که در زندگی در 
نقش شهید بابایی بازی کردم. این نقش به من 
زندگی داد و دوس��ت داش��تم به دستان شهید 
بابایی بوس��ه بزنم که میسر نیست اما حالا این 
جایزه را به جایگاه اصلی خودش یعنی فرزندان 

برومند شهید بابایی تقدیم می کنم.

رونمایی از مجموعه داستان 
شهدای غواص

مجموع��ه داس��تان »کج��ا ب��ودی الیاس« 
اثر مش��ترک جمعی از نویس��ندگان در ارتباط 
 با ش��هدای غواص با حض��ور اهال��ی ادب امروز 
4 مهرم��اه در فرهنگس��رای اندیش��ه رونمایی 
خواه��د ش��د. به گ��زارش ف��ارس، در هفتمین 
 نمایش��گاه مل��ی کت��اب دفاع مق��دس ک��ه تا
9 مهر در شبستان مصا برگزار می شود موسسه 
فرهنگی- هنری شهرستان ادب با آثار درخشانی 
در حوزه  دفاع مقدس حضور دارد. در این نمایشگاه 
از این موسسه ادبی کتاب هایی همچون »دیلمزاد« 
)برگزی��ده جای��زه کتاب س��ال دفاع مقدس( اثر 
محمد رودگر، »نش��انه های صب��ح« اثر ابراهیم 
حسن بیگی، »در آفریقا همه چیز سیاه است« اثر 
ساسان ناطق و »پرتاپ« و »ریحان هایی که مادرم 
دوست داشت« اثر سیداکبر میرجعفری، »دخیل 
هفتم« اثر محمد رودگر، »نامت را بگذار وسط این 
شعر« اثر محمدرضا شرفی خبوشان، »دستخون« 
اثر علی محمد مودب، »از آخر مجلس« اثر میاد 
عرفانپور و »کجا بودی الیاس« به مخاطبان عرضه 
خواهد شد. همچنین موسس��ه شهرستان ادب 
2 نشس��ت تخصصی برای کتاب ه��ای »از آخر 
مجلس« اثر میاد عرفانپور و مجموعه داس��تان 
»کج��ا بودی الیاس« اثر جمعی از نویس��ندگان 

حوزه دفاع مقدس برگزار خواهد کرد.

پخش مسابقه فرمانده از رادیو
مس��ابقه فرمان��ده کاری از گ��روه تاری��خ و 
دفاع مق��دس ش��بکه رادیوی��ی ای��ران در هفته 
دفاع مقدس تا سه ش��نبه 6 مهر هر روز از طریق 
رادیو پخش خواهد ش��د. در این مس��ابقه که با 
حضور فرماندهان سال های دفاع مقدس، به عنوان 
داور و جوانان نخبه و برگزیده ایران برگزار می شود، 
ش��رکت کنندگان در مواجهه ب��ا موقعیت های 
جنگی به طرح ایده های خاقانه خود برای گذر از 
این موقعیت ها می پردازند، عاوه بر مرور خاطرات 
فرماندهان حاضر در برنامه، جوانان خاق دیروز 
و ام��روز ایران در فضای��ی صمیمی به گفت وگو 
خواهند پرداخت. این برنامه که قرار هرساله رادیو 
ایران با مخاطبان در هفته دفاع مقدس و بس��یج 
اس��ت  در پنجمین دوره پخش خود با محوریت 
شهرهای حماسه س��از ایران و عملیات های مهم 
در 4 ش��هر آبادان، خرمش��هر، دزف��ول و مهران 
تهیه ش��ده و هر روز از ساعت 15 تا 16 از شبکه 

رادیویی ایران تقدیم مخاطبان می شود.

محمدحسین لطیفی:
مدیران برای ساخت آثار 

دفاع مقدسی موانعی ایجاد می کنند
محمدحس��ین لطیفی گفت: تا عینک مان 
درب��اره فیلم های دفاع مقدس��ی تغییر نکند، 
هیچ اتفاقی در این زمین��ه نخواهد افتاد؛ باید 
بودجه اینگونه فیلم ها از وزارت دفاع به انجمن 
س��ینمای دفاع مقدس منتقل شود. به گزارش 
نسیم آناین، این کارگردان سینما افزود: عدم 
اقبال فیلمس��ازان و کارگردانان برای س��اخت 
اینگونه آث��ار به خاطر سیاس��ت های مدیران 
فرهنگی کشور است؛ متاسفانه مدیران فرهنگی 
نه تنها از س��اخت آثار دفاع مقدس��ی حمایت 
نمی کنن��د، بلکه گاه��ی در این زمینه موانعی 
نیز ایجاد می کنند. وی ادامه داد: اگر قرار است 
کارگردانی فیلم دفاع مقدس��ی بسازد، باید در 
وهل��ه اول از هفت خان عبور کند بعد از آن به 
مرحله دریافت امکانات و ادوات جنگی می رسد. 
کارگردان »روز سوم« اظهار داشت: در دهه های 
60 ی��ا 70 و حتی دهه 80، س��اخت فیلم در 
س��ینما ارزان بود ولی امروز اینگونه نیس��ت و 
به تبع آن س��اخت فیلم های دفاع مقدسی نیز 
نسبت به سال های گذشته گران تر شده است.  
لطیفی تصریح کرد: الان مردم اقبال بیشتری به 
فیلم های دفاع مقدس دارند و معتقدم اگر امروزه 
فیلمی مانند »روز س��وم« و امثال آن ساخته 
شود با استقبال بیشتری از سوی مردم مواجه 
خواهد شد. وی با اشاره به حمله ناو آمریکایی به 
هواپیمای مسافری ایرباس خاطرنشان کرد: 28 
سال پیش در کشورمان هواپیمای ایرباس مان 
توسط موشک آمریکایی مورد هدف قرار گرفت 
ولی در این مدت یک بانی نداشتیم که فیلمی 
در این زمینه س��اخته شود، این نشان می دهد 

کسی به فکر سینمای دفاع مقدس نیست.

مسعود فراستی در میز نقد برنامه »هفت«:
»فروشنده« ضدخانواده است 

برنامه سینمایی »هفت« جمعه شب گذشته 
ضمن پرداختن به بخش های مختلف سینمای 
ایران، میز نقدی برای فیلم »فروشنده« ترتیب 
داد. بهروز افخمی در بخش��ی از برنامه با اشاره 
به عدم تمایل بسیاری از منتقدان »فروشنده« 
برای حضور در برنامه »هفت« گفت: فشار روی 
منتقدان »فروشنده« آنقدر زیاد است که سعید 
قطبی زاده می گوید به خاطر فش��ارهای وارده 
به خود از برنامه گذش��ته، درباره نقد این فیلم 
به »هفت« نمی آیم! در نقد فیلم »فروش��نده« 
شهاب اس��فندیاری به همراه مسعود فراستی 
حضور داش��تند که ابتدا اس��فندیاری به نقد 
عملک��رد برنامه »هفت« و مس��عود فراس��تی 
پرداخ��ت و گفت: مس��عود فراس��تی و برنامه 
سینمایی »هفت« کاری می کنند تا عقانیت از 
نقد دور شود و فضای دوقطبی شکل گیرد که 
مخالفت با نقد او به مثابه دینداری و بی دینی، 
ناموسی و بی ناموس��ی و... شناخته شود؟ این 
فضا مضر اس��ت.  در ادامه مسعود فراستی در 
پاس��خ به وی گف��ت: در تمام نقدهای من چه 
آنجا که یک ساعت وقت داشتم و چه آنجا که 
3 دقیقه وقت داشتم یک خط را دنبال کردم. 
آن خط هم این اس��ت که من این مملکت را 
تحت هیچ شرایطی نمی فروش��م و به مزایده 
نمی گذارم. اصول و نقدم را نیز نمی فروش��م و 
با صدای بلند میان روش��نفکران می گویم من 
از س��ال 57 تا الان به صورت تئوریک طرفدار 
جنگ تحمیلی و مخلص رزمندگانش هستم. در 
ادامه مسعود فراستی در نقد فیلم »فروشنده« 
گفت: »فروش��نده« در همه زمینه ها ماقبل بد 
است. در زمینه فیلمنامه هنوز فیلمنامه نیست 
و 2 کانسپت است. در زمینه کارگردانی آنقدر 
بد اس��ت که اگر کس��ی غیر از فرهادی آن را 
کارگردان��ی کرده بود، هو می کردند! فراس��تی 
درب��اره چگونگی انتخ��اب فیل��م ایرانی برای 
اسکار گفت: فیلمی را که روی آن شبهه داریم 
و جامع��ه و خان��واده را می زند و این زدن برای 
کسب جایزه است، نباید فرستاد. وی افزود: من 
معتقدم »فروشنده« ضدخانواده است و به نظرم 

فیلمی که شبهه ناک است نباید ارسال شود.

رونمایی از نماهنگ شهدای غواص 
نماهن��گ ویژه ش��هدای غ��واص کربای 
 4 که توس��ط گروه س��ازنده فیلم س��ینمایی 
»175 غواص« س��اخته ش��د م��ورد رونمایی 
ق��رار گرفت.  به گزارش ف��ارس، این نماهنگ 
به کارگردانی س��یعد چاری به مناسبت هفته 
دفاع مقدس ساخته شده است. »175 غواص« 
عنوان فیلم سینمایی به کارگردانی سعید چاری 
و تهیه کنندگی صالح شیخ رضایی است که قرار 
است اواخر مهرماه جلوی دوربین برود. داستان 
این فیلم به گوش��ه هایی از عملیات کربای 4 

می پردازد.

مرتضی اسماعیل دوست: فیلم »ربوده شده« 
به نویسندگی و کارگردانی بیژن میرباقری 
از چهارشنبه هفته گذشته به فیلم های در 
حال اکران س��ینمای ایران ملحق ش��ده و 
پرداختن ب��ه این فیلم از حیث نگاه ناظری 
که نس��بت به اتفاقات شبکه های اجتماعی 
و مواجهات ناگوار برخی با حریم خصوصی 
افراد مطرح جامعه دارد، می تواند جالب توجه 
باشد. فضای غبارآلودی که تفکیک ارزش ها 
به شکل لجام گسیخته ای درآمده و بسیاری 
از ناهنجاری ها در پروس��ه ای بی قاعده رنگ 
همراهی به خود گرفته است! میرباقری در 
»ربوده ش��ده« به س��ویه ناامنی که از رشد 
جریان های غیراخاقی در رسانه های مجازی 
وج��ود دارد، نظر افکن��ده و از این رو بحثی 
جدی با او در این باره ش��کل گرفت که در 

ادامه می آید.
***

 ساخت »ربوده شده« بر چه اساس برای تان 
جدی ش�د؟ چرا که به طور حتم داستان های 

دیگری برای روایت پردازی داشتید!
اولین مساله این است که فیلمسازم و باید در این 
حرفه فعال باشم اما اینکه چه شد چنین داستانی را 
انتخاب کردم، برمی گردد به جمیع رفتارهایی که در 
شبکه های اجتماعی اتفاق می افتد. البته خودم عضو 
فعالی در برخی از این شبکه ها هستم و نسبت به این 
فضا نیاز به بحث جدی وجود دارد. مساله دیگری که 
دلیل س��اخت این فیلم برایم بود، انعکاس شرایطی 
اس��ت که برای بس��یاری از ما پس از ایجاد بحران در 
زندگ��ی رخ می دهد. مثا وقتی وس��یله ای باارزش را 
گم می کنیم دچار عدم تعادل روانی می شویم. همین 
دلایل موجب ش��کل گیری فیلمنامه »ربوده شده« و 
ساخت فیلمش شد. فیلمنامه 3-2 بار بازنویسی شد تا 

به شکل موجودش درآمد.
 هنگام�ی ک�ه جریان�ات اخی�ر رس�انه ای مبنی بر 
ع�دم پایبندی به اخلاق در نقد آث�ار و ورود به حریم 
خصوصی هنرمن�دان را مرور می کنیم به آینده نگری 
شما در توجه به این بخش حساس »اخلاق در رسانه« 
خواهیم رسید! درباره تناسب اتفاقات اخیر رخ داده با 

موضوع فیلم »ربوده شده« صحبت کنید.
به نکته درستی اش��اره کردید. البته من پیشگو 
نیس��تم اما رفتاری که همیش��ه در قب��ال گروهی 
خاص و شناخته ش��ده در عرصه های مختلف هنری 
و رسانه ای و افراد اندیشمند وجود دارد جای بررسی 
باق��ی می گذارد. این فش��ار روانی از ان��واع نگاه های 
بیرونی علیه افراد سرشناس جامعه وجود دارد. حالا 
اگر این فشار به شکل فیزیکی وارد حریم خصوصی 
آنها ش��ود و در واقع به خود اجازه دهیم وارد زندگی 
شخصی افراد مطرح جامعه شویم ناخواسته موجب 
عدم تعادل روانی در زندگی آنها خواهیم شد. همین 
عدم امنیت روانی کلیدواژه ای بود که من در »ربوده 
ش��ده« به سمتش رفتم. البته این جریان متعلق به 
همین یکی، دو سال اخیر نیست اما در ماه های اخیر 
کلیدواژه های ایجاد عدم امنیت روانی دچار تغییر و 
تبدیل به ناسزاگویی شده است. در واقع این عناوین 
در گذشته ش��امل تهمت زدن و برچس��ب زدن یا 
وارونه نگری در اخبار و اطاعات بود اما حالا به سمت 

ناسزاگفتن رفته است.
  اهمیت حفظ حریم شخصی افراد به عنوان کد روایی 
فیلم »ربوده ش�ده« درآمده و مشخص می شود برای 

شما دغدغه ای اساسی بوده است!
نوع برخورد با پدیده ها مساله مهمی است. به هر 
حال متاسفانه قالب رفتاری جامعه در حال حاضر به 
این شکلی که می بینیم درآمده است، چرا که از چند 
سال پیش عدم اخاقگرایی به وجود آمد و کم کم رشد 
پیدا کرد و شرایط به سمتی رفته که خیلی از مسائل 

حالا به شکل معیوبی بروز می یابد.
 می ت�وان گفت مخاط�رات جهان مدرن به ش�کل 
مهارناپذیری در بخشی از سطوح ارتباطی جامعه امروز 
نفوذ کرده است؟ چون جامعه ما همچنان معلق میان 
متعلقات س�نت گرایی و فضای متفاوت فکری جهان 

مدرن مانده است!
می شود این را هم مطرح کرد اما من سمت مثبت 
این قضیه را می خواهم برجس��ته کنم که اگر فضای 
تیره ای هم در شکل ارتباطات وجود دارد اما می توان 
به تاثیرات مثبتی هم که فضای شبکه های اجتماعی 

می تواند داشته باشد نظر داشت.
 در فیلم »ربوده ش�ده« خواس�تید معایب و مزایای 
مرتب�ط با ش�کل ارتباط�ات جمعی را تنه�ا به طرح 
درآورید یا اینکه به کالبدشکافی مساله نیز یپردازید؟

ببینید! من بیشتر در نظر داشتم مساله مواجهه با 
حریم ش��خصی افراد را به سطح گفت وگوی عمومی 
م��ردم دربیاورم. ممکن اس��ت موفق نبوده باش��م و 
فیلمم آن بازتاب��ی را که به دنبالش بودم ایجاد نکند 
اما بیان این موض��وع برایم جدی بود که عنوان کنم 
برخی شبکه های اجتماعی باعث ایجاد اخاق ناصوابی 
ش��ده اند. حالا این مساله مطرح می ش��ود که اگر ما 
برگردیم و مروری دوباره بر این فضا داش��ته باش��یم 
می توانیم ش��بکه های اجتماعی را با تعهد اجتماعی 
همراه کنیم؟ من با س��اخت فیلم »ربوده ش��ده« به 
دنب��ال ایجاد این گفت وگو می��ان مردم بودم که فکر 

کنن��د چه جهانی را در ش��بکه های اجتماعی دنبال 
می کنند. من از طریق قصه ای ملودرام این موضوع را 

خواستم مطرح کنم.
 پی�ش از این آث�اری در ارتباط با پش�ت پرده تیره 
زندگ�ی برخی هنرمندان مانند فیلم »سوپراس�تار« 
س�اخته شد اما ش�ما در »ربوده ش�ده« وجه دیگری 
از ماج�را را نمایان ک�رده و نگاه کام�لا همدلانه ای با 

شخصیت مطرح فیلم تان داشته اید.
من پشت همه کاراکترهای فیلم هایم می ایستم. 
این را هم اشاره کنم که در فیلمنامه اولیه می خواستم 
به جای هنرپیشه مطرح سینمایی یک شاعر بگذارم 
اما بعدا دیدم این ش��خصیت شاید جذابیت عمومی 
نداش��ته باشد و آن را کنار گذاشتم. آن فیلم به طیف 
خاصی تعلق می گرفت و من آن ایده را به شرایط ناامن 
زندگی یک س��تاره س��ینمایی تغییر دادم که جهان 
جذاب تری هم دارد. ما در جامعه ای زندگی می کنیم 
که سوءاس��تفاده از اطاعات افراد ش��ناخته شده رخ 
می دهد و این برای بخشی از افراد جامعه عدم امنیت 

روانی را به وجود خواهد آورد.
 چقدر از مولفه ها و فضاسازی شبکه های اجتماعی در 

خدمت درام »ربوده شده« استفاده کردید؟
متاسفانه یکی از مقاصد شبکه های اجتماعی سرک 
کشیدن به زندگی دیگران است اما من به این بخش 
از قضیه در فیلم خودم کاری نداشتم و برایم فهم این 
مساله برای مخاطب مهم بود که این دخالت در حریم 
خصوصی افراد تا چه حد می تواند باعث به هم خوردن 
امنیت روانی طرف مقابل یعنی افراد مطرح جامعه شود 
و افراد مزاحم که مداخله در زندگی دیگران می کنند 
واقعا نمی دانند که دارند امنیت دیگران را به مخاطره 
می اندازند. حتی یک کلمه نامناس��بی که در صفحه 
شخصیتی مطرح نوشته می شود می تواند برایش در 

زندگی ایجاد مساله کند.
 داس�تان فیلم »ربوده ش�ده« ظرفی�ت قرار گرفتن 
در موقعیتی معمایی را داراس�ت. ش�ما نمی خواستید 
در پرداخ�ت کنش ه�ا و ن�وع روایت پ�ردازی وجهی 

جس�ت وجوگرایانه و هم�راه با 
تعلیق برای مخاطب ایجاد کنید؟
با توج��ه به اینکه در چنین 
حالتی شکل ملودرام داستان از 
بین می رفت خیلی نمی خواستم 
وارد جنب��ه معمای��ی ش��ود. از 
طرف��ی اگ��ر وارد آن بخش از 
قضیه می شدم باید حرف هایی 
م��ی زدم که ام��کان نمایش در 
فیل��م را پیدا نمی ک��رد و چون 
وارد فاز دیگری می ش��دم حتی 
خطرناک  برای مان  می توانست 

باش��د! در آن صورت باید پاس��خی به این سوال مهم 
می دادم که برای چه کسانی استفاده از اطاعات افراد 
جذاب خواهد بود. فیلم من به این س��وال پاس��خی 
نمی دهد و اصا قرار نیست وارد این ماجرا شود و برای 

همین در قالب ملودرام روایت شده است.
 در تدوی�ن فیلم هم بیش�تر س�عی کردی�د دور از 
تنش س�ازی و ایجاد ریتمی پرشتاب به شکلی همراه 
ب�ا آرامش به مونتاژ دس�ت زده و از ای�ن طریق برای 

مخاطب فضایی تامل برانگیز بسازید.
اصولا ابتدا نمی خواستم خودم تدوینگر این فیلم 
باش��م اما چون فیلمنامه را نوشتم و بهتر می دانم که 
چه چیزی در فیلمم می خواهم و اینکه باید موضوعات 
را در کجای داستان قرار دهم، خودم دست به تدوین 
زدم تا بتوانم از آن مضامینی که در فیلم گذاش��ته ام 
پاس��داری کنم. من دنبال تدوینگر دیگری هم رفتم 
اما امکان داشت مسائلی که من دنبالش بوده ام از نگاه 
تدوینگر دیگری اولویت نداشته باشد. ضمن اینکه در 
اینجا نیاز به تش��کر از بهرام دهقان اس��ت که خیلی 
به م��ن در این کار کمک کرد. م��ن در فیلم »ربوده 
ش��ده« خیلی سکانس های پرش��تابی ندارم و حتی 
س��کانس تعقیب و گریز فیلم مانن��د برخی فیلم ها 
چندان هیجانی نیس��ت. اساس��ا می خواستم در این 
فیلم آدم های عادی را به س��ادگی نشان دهم. حتی 
س��عی کردم در انتخاب و ترکیب بازیگران فیلم هم 

به جنبه های مستند داستان نزدیک شوم. به همین 
دلیل خودم را درگیر عناصر فیلمیک نکردم و دنبال 
این نبودم که با تدوین پرشتاب حس و حال مهیجی 
برای تماشاگر بسازم. به این منظور تدوین آرامی برای 

این داستان ایجاد کردم.
  فکر می کنید با توجه به گسترش کانال های ارتباطی 
در فض�ای مجازی و آگاهی عمده مردم از این جریان، 
فیلم »ربوده شده« چه رهیافتی می تواند برای مخاطب 

از قبال تماشا داشته باشد؟
ببینید! امروز عدم امنیت روانی در فضای مجازی 
به ش��کل های مختلفی وجود دارد و مساله تازه ای را 
ما مطرح نمی کنیم اما نمایش��ی ک��ردن این ماجرا و 
نش��ان دادن تبعات ایجاد چنین ج��وی می تواند بار 
آموزش��ی داشته باشد. ش��ما در نظر بگیرید؛ حالا در 
فضای مجازی از طریق اپلیکیش��ن »گوگل الو« دارد 
شرایطی به وجود می آید که اسنودن برایش اطاعیه 
داده و هشدار به عدم استفاده از آن می دهد. پس اینها 
نشان می دهد که همین حالا عدم امنیت وجود دارد 
و ما براحتی نمی توانیم در شبکه های اجتماعی حضور 
جدی و موثری پیدا کنیم. حضور به شکل زرد به طور 
حتم دردسری نخواهد داشت! اما حضور فعال به عنوان 
انجام یک تعهد اجتماعی دش��وار است و این خودش 

یعنی عدم امنیت!
 در بررسی آثارتان به گرایشی که نسبت به سینمای 
اجتماعی دارید، می رس�یم. به عنوان یک فیلمس�از 
حوزه اجتماع�ی فکر می کنید پرداخت�ن به مباحث 
جامع�ه تا چ�ه حد می توان�د در قالب آث�ار تصویری 
درآید؟ و اینکه شما مانند برخی ها مرزی برای دامنه 

پرداخت به موضوعات اجتماعی قائل هستید؟
من قائل به این مرزبندی ها در سینمای اجتماعی 
نیستم. به نظرم تا هر حدی و در هر شکلی که جامعه 
پیش می رود فیلمساز ما هم باید اجازه فعالیت داشته 
باشد. چه بسا اجتماعِ ذهنی فیلمساز حتی از اجتماعی 
که در آن به شکل فیزیکی زندگی می کند پیش بیفتد.
 یعنی از دیدگاه ش�ما، فیلمساز سینمای اجتماعی 
هنرمن�دی  به عن�وان  نه تنه�ا 
رئالیس�ت باید تصویرگ�ر ابعاد 
مختلف رخدادها باشد بلکه باید 
چند گام هم نس�بت به اتفاقات 
امروزه پیشی گرفته و به برآورد 
رویداده�ای احتمالی ف�ردا در 

جامعه بپردازد.
بله! باید فیلمس��از از جامعه 
ه��م جلوت��ر باش��د و بتوان��د 
تشخیص هایی برای آینده داده 
و موضوعات��ی را ک��ه در آینده 
نزدی��ک مبتاب��ه اش خواهیم 
بود، رصد کند. برای مثال اگر بخواهیم تنها در حوزه 
ش��بکه های اجتماعی ح��رف بزنیم بای��د درباره این 
اتفاق صحبت کنیم که ش��بکه های اجتماعی خیلی 
از بنیان های ارزش��ی ما را در معرض یک پرسش قرار 
داده و به فاصله ای یکی، دو ساله به این بنیان ها جواب 
خواهد داد و حتی موجب دگرگونی ارزش ها می شود. 
یعنی مفهوم جدیدی برایش به وجود می آورد و رنگش 
را بتدریج تغییر خواهد داد. بخش��ی از این مس��اله را 
امروز در شبکه های اجتماعی داریم مشاهده می کنیم، 
چرا که نظام اطاعاتی شبکه های اجتماعی به سرعت 
در حال فعالیت اس��ت و من جایی می خواندم که اگر 
شما هر مطلبی را تولید کنید ظرف مدت یک ساعت و 
20 دقیقه از سوی حدود 28 هزار گروه تکثیر می شود.
 و این آمار تولید گس�ترده اطلاعات در عین ارزنده 

بودن مبادلات اطلاعاتی، می تواند هراس انگیز باشد! 
بل��ه! از یک ط��رف نظام اطاعاتی موج��ود را به 
ش��فافیت می رس��اند و از طرف دیگر موجب پدیدار 
شدن ناظران بسیاری می شود، یعنی همه گروه های 
اجتماعی ناظر همدیگر خواهند ب��ود. حالا این ناظر 
بودن می تواند درست باشد یا به شکل سوء درآید. بعُد 
خوب این فضا برآورده شدن خواسته های تجاری مردم 
از طریق همین شبکه هاس��ت که موجب تسهیل در 
روند زندگی ما ش��ده است. برگردیم به همان بحثی 
که درباره تغییر بنیان های ارزش��ی داش��تیم. در این 

زمینه کافی اس��ت که شبکه های اجتماعی 
به بازتولید ارزش ه��ا پرداخته و بخواهند از 
درون محتوایش را خالی کنند. مثال بارزش 
درباره تغییراتی بود که درباره جمات بزرگان 
ادب و فرهنگ ما صورت می گرفت اما همین 
ش��بکه های اجتماعی به ش��کلی درس��ت 
مقابلش ایستادند. همان گروه تولیدکننده 
مفاهیم وارون��ه می خواس��تند ارزش هایی 
را در ذه��ن مخاطب دگرگون کنند. ش��ما 
ببینید! درباره همه مس��ائل چنین اتفاقاتی 
دارد می افت��د. الان خیلی راحت در همین 
شبکه های اجتماعی می توان به این نتیجه 

رسید که موضوع عمومی آدم ها چیست؟
 در واق�ع ش�بکه های اجتماع�ی در عین 
نیازس�نجی ذائقه جامعه می توانند در برابر 
این خواسته ها دست به تغییراتی در جهت 

دگرگونی فکری افراد بزنند!
بله! دگرگونی فکری و مسائل دیگری را 
رقم می زنند. در ش��بکه های اجتماعی همه 

چیز مورد رصد قرار می گیرد.
 فیلم »ربوده ش�ده« در میان آث�ار تولیدی تان چه 
جایگاهی دارد و کج�ای دل و نگاه تان قرار می گیرد؟ 
ب�رای من هنوز فیلم »دوزخ، برزخ، بهش�ت« و بویژه 
اپیزود اولش بیش�تر تداعی گر س�ینمای قابل توجه 

شماست!
من اصولا فیلم »ربوده ش��ده« را خیلی در مسیر 
نگاه شخصی ام نس��اختم و سعی کردم براساس نگاه 
مخاطب آن را بسازم. در واقع خواستم فیلمی بسازم 
که به نیاز مخاطب امروزی نزدیک باشد. درست است 
که این موضوع می تواند برایم به ش��کل شخصی هم 
درآید اما مهم تر اینکه موضوع مبتابه جامعه اس��ت. 
سلیقه ش��خصی من هم این است که همیشه مانند 
فیلم »دوزخ، برزخ، بهشت« فیلم بسازم اما دیگر تولید 
آنگونه فیلم ها دست نیافتنی شده و نمی توان درباره اش 

فکر کرد.
 دلیلش چیست سینماگری که توان ساخت گونه و 
جنس خاصی از فیلمسازی را دارد، جرات ورود به آن 

محدوده را پیدا نمی کند؟!
دقیقا درست می گویید که برخی فیلم ها بیشتر 
متناسب فیلمساز است اما فضای اکران مساله مهمی 
اس��ت. من فیلم »دوزخ، برزخ، بهش��ت« را با وجود 
اینکه هنرپیش��ه های مطرحی هم داشت، نتوانستم 
اکران کنم. فضای اکران ما س��ینمای قصه گوتری را 
می طلبد. آثاری که قصه تحت الش��عاع فضاسازی و 
حس و حال آدم ها نباشد بلکه به خودی خود بتواند 

داستان روایت کند.
 ب�ه نظرم قرار ب�ود فیلمی دفاع مقدس�ی هم با نام 

»فرستنده« بسازید!
بله! طرحی در این زمینه آم��اده کرده بودم اما با 
توجه به وضعیت موجود آن را نمی توانم بس��ازم! نیاز 

به بودجه و سرمایه گذار دارد که نمی توانم پیدا کنم.
 پروژه برنامه ریزی شده آینده تان چه خواهد بود؟

با توج��ه به ابعاد ش��بکه های اجتماع��ی باز هم 
می خواهم فیلمی درباره این فضا بسازم.

 مانند فیلم هالیوودی »ربوده شده« که نمی خواهید 
سه گانه ای دربیاورید؟ البته جدا از شوخی آن سه گانه 

حتی کشش یک فیلم را هم نداشت!
خی��ر! البته آن فیلم ه��م بد نب��ود و برخی آثار 
می توانند ایجاد سرگرمی کنند. من به دلیل تغییراتی 
ک��ه در حال وقوع در ش��بکه های اجتماعی اس��ت و 
تاثیراتی که نسبت به ش��رایط گذشته ایجاد خواهد 
کرد، می خواه��م باز هم فیلمی درب��اره این موضوع 
بس��ازم. اگر دقت کنید در شبکه های اجتماعی هیچ 
چیز بااهمیتی وجود ندارد اما در عین حال تاثیرش را 

در زندگی فیزیکی خودمان احساس می کنیم.
 شما از جمله فیلمس�ازان کتابخوان سینمای ایران 
هس�تید. درباره نقش و جای�گاه مطالعه برای فعالیت 
فیلمس�ازان بگویید، چرا که انگار در این دوران عدم 
وابس�تگی به دانش و عدم پیگیری آثار روز سینمای 
جهان برای برخی هنرمندان جایگاهی ندارد و برخی ها 
 س�فارش می کنند که تنها نیاز فیلمس�از مواجهه ای 

رو در رو با اجتماع است!
من نمی خواهم درباره همکاران خودم حرفی بزنم 
اما وجود مطالعه فراگیر در شاخه های مختلف مساله ای 
اساسی است. من جامعه ایران را در حوزه مطالعاتی که 
برای خودم رقم می زنم بیشتر پیدا می کنم و از تاثیرات 
آن در ساخت فیلم استفاده های بسیاری می برم. جدا 
از مطالعه کتاب ها اس��تفاده از نوش��ته ها و تجربیات 
دیگران هم می تواند در قالب سینمایی درآید. مثا من 
عاقه مند به ساخت یکی از داستان ها در صورت توافق 

با نویسنده اش هستم. 
پ�روژه  در  ک�ه  فعالیت�ی  برجس�تگی   
»محمد رس�ول الله)ص(« داش�تید می توان�د برای 
همیش�ه در کارنامه تان خاطره انگی�ز باقی بماند. از 
آن همکاری به عنوان فیلمنامه نویس و همکار مجید 

مجیدی رضایت دارید؟
بله! حضورم در فیلم »محمد رس��ول الله)ص(« و 
هم��کاری با عوامل آن خیلی جالب بود و باعث ایجاد 
دوستی عمیقی با عوامل فیلم و از جمله آقای مجیدی 
شد. همکاری خاطره انگیزی با او داشتم و دیگر دوست 

نازنین ما شده است.

گفت وگوی »وطن امروز« با بیژن میرباقری، نویسنده و کارگردان فیلم »ربوده شده«

نقش شبکه های اجتماعی در دگرگونی ارزش ها
اخبار
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 همکاری خاطره انگیزی با مجیدی در فیلم »محمد رسول الله)ص(« داشتم
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